

# AJAX

---

# ALLEGORY

Historical, Archaeological and Cultural Studies  
МЕЖДУНАРОДНОЕ ИССЛЕДОВАНИЕ, АРХЕОЛОГИЧЕСКИЕ, КУЛЬТУРНЫЕ

ISSN 2949-5822

T. I. № 1-2

2023

ЗИМОВНИКОВСКИЙ КРАЕВЕДЧЕСКИЙ МУЗЕЙ /  
/ THE ZIMOVNICKI LOCAL HISTORY MUSEUM

**Journal of Historical, Archaeological and Cultural Studies**

# АЯКС / AJAX

**Исследования по истории, археологии, культуре**

*Главный редактор / Editor-in-Charge*

Н.Н. Ситникова / N.N. Sitnikova

Том I. № 1–2 / Volume one. № 1–2

*Ответственный редактор тома / Editor of the volume*

Е.П. Токарева / E.P. Tokareva

Ростов-на-Дону / Rostov-on-Don

Зимовники / Zimovniki

2023

Журнал основан в октябре 2023 г.

Учредитель и издатель – Зимовниковский краеведческий музей

Издаётся два раза в год

**Редакционный совет:**

**Бондаренко Дмитрий Михайлович** (председатель) – член-корреспондент РАН,  
доктор исторических наук, профессор. Институт Африки РАН.

**Коптев Александр Викторович** – доктор исторических наук, доцент,  
независимый исследователь.

**Крыласова Наталья Борисовна** – доктор исторических наук, главный научный со-  
трудник Пермского федерального исследовательского центра Уральского отделения  
РАН, профессор кафедры Отечественной и всеобщей истории, археологии Пермско-  
го государственного гуманитарно-педагогического университета.

**Кузнецова Татьяна Михайловна** – кандидат исторических наук, старший научный  
сотрудник Отдела скифо-сарматской археологии. Институт археологии РАН.

**Почекаев Роман Юлианович** – доктор исторических наук, кандидат юридических  
наук, профессор, заведующий кафедрой теории и истории права и государства  
Национального исследовательского университета  
«Высшая школа экономики» в Санкт-Петербурге.

**Сериков Юрий Борисович** – доктор исторических наук, профессор, ведущий науч-  
ный сотрудник археологической лаборатории Нижнетагильского государственного  
социально-педагогического института (филиала Российского государственного  
профессионально-педагогического университета).

**Франциузов Сергей Алексеевич** – доктор исторических наук, доцент, главный  
научный сотрудник – заведующий отделом Ближнего и Среднего Востока  
Института восточных рукописей РАН.

**Харинский Артур Викторович** – доктор исторических наук, профессор,  
руководитель Лаборатории археологии, палеоэкологии и систем жизнедеятельности  
народов Северной Азии. Иркутский национальный  
исследовательский технический университет.

**Яценко Сергей Александрович** – доктор исторических наук, профессор, кафедра  
истории и теории культуры, Российский государственный  
гуманитарный университет.

Главный редактор – **Н.Н. Ситникова**

Заместитель главного редактора – **М.Г. Моисеенко**

Ответственный редактор тома – **Е.П. Токарева**

Ответственный секретарь – **А.В. Лушина**

**Адрес учредителя, издателя и редакции:**

347461, Ростовская обл., пос. Зимовники, пер. Третьяковский, 105в

Тел. / факс: (8-863-76) 4-02-12. E-mail: mbukzkm@yandex.ru

**Аякс. Исследования по истории, археологии, культуре. Т. I. № 1–2.** Ростов-на-До-  
ну; Зимовники: Зимовниковский краеведческий музей, 2023. – 224 с., 8 л. цв. ил.

ISSN 2949-5822

© Авторы опубликованных статей и материалов, 2023

© Зимовниковский краеведческий музей, 2023

The Journal is founded in 2023, October  
Founder and Publisher: The Zimovniki local history museum  
The Journal is published twice a year

#### **Editorial advisory board**

**Bondarenko, Dmitry Mikhailovich** (chairman) – Corresponding Member of the Russian Academy of Sciences, Doctor of Historical Sciences, Professor. Institute for African Studies of the Russian Academy of Sciences.

**Frantsouzoff, Sergey Alekseevich** – Doctor of Historical Sciences, Chief Research Fellow - Head of the Department of Near and Middle Eastern Studies, Institute of Oriental Manuscripts of the Russian Academy of Sciences.

**Kharinskiy, Arthur Viktorovich** – Doctor of Historical Sciences, Professor. Laboratory of Archeology, Paleoecology and the Subsistence Strategies of the Peoples of Northern Asia, Irkutsk National Research Technical University.

**Koptev, Aleksandr Viktorovich** – Doctor of Historical Sciences, Docent, Independent Scholar.

**Krylasova, Natalya Borisovna** – Doctor of Historical Sciences, Chief Scientific Officer of the History, Archaeology and Ethnography Department, Perm Scientific Center of the Ural Branch of the Russian Academy of Sciences.

**Kuznetsova, Tatyana Mikhailovna** – Candidate of Historical Sciences, Senior Researcher, Institute of Archaeology of the Russian Academy of Sciences, Department of Scythian and Sarmatian Archaeology.

**Pochekaev, Roman Yulianovich** – Doctor of Historical Sciences, Candidate of Juridical Sciences, Professor, Head of the Department of Theory and History of Law and State of the Higher School of Economics University - St. Petersburg.

**Serikov, Yuri Borisovich** – Doctor of Historical Sciences, Professor, Nizhny Tagil State Social-Pedagogical Institute (branch of Russian State Professional-Pedagogical University).

**Yatsenko, Sergey Aleksandrovich** – Doctor of Historical Sciences, Professor, Department of the Theory and History of Culture, Russian State University for the Humanities.

**N.N. Sitnikova**, Editor-in-Charge  
**M.G. Moiseenko**, Deputy Editor-in-Chief  
**E.P. Tokareva**, Editor of the volume  
**A.V. Lushina**, Responsible Secretary

#### **Address of the Founder, Publisher and Editorial Office:**

347461, Tretyakovski lane, 105, Zimovniki, Rostov region, Russia  
Tel. / fax: (8-863-76) 4-02-12. E-mail: mbukzkm@yandex.ru

All rights reserved. No part of this journal may be reproduced, stored in retrieval system, or transmitted, in any form or by any means, electronic, mechanical, photocopying or otherwise, without the prior written permission of the copyright owners.

**Ajax. Journal of Historical, Archaeological and Cultural Studies. Vol. I. № 1–2.** Rostov-on-Don; Zimovniki: The Zimovniki local history museum, 2023. – 224 p., 16 p. ill.

ISSN 2949-5822

© Authors of articles and materials, 2023  
© The Zimovniki Local History Museum, 2023

# Содержание

Рождение «Аякса» .....	6
<b>Лики Преистории</b>	
<i>Горелик А.Ф.</i> Антропоморфная тема («идольчики» из фаланг лошади) в период керамического субнеолита на территории степей Понто-Каспия (часть 2) ...	10
<i>Забияко А.П.</i> Петроглифы Бырки в контексте дискуссий о раннем символизме ....	62
<b>Обзор археологических исследований</b>	
<i>Черкасов А.И.</i> Раскопки памятников доримской Апулии в конце XX – начале XXI вв. ....	79
<b>Антиковедческие записки</b>	
<i>Круглов Е.А., Подопригора А.Р.</i> Критский лабрис (ещё раз о символике двойного топора) .....	101
<i>Телепенев С.В.</i> Гней Корнелий Лентул Гетулик – новые тенденции в положении императорского легата .....	115
<b>Нумизматика и сфрагистика Востока</b>	
<i>Обухов С.В.</i> Семантика изображений на монетах Кеша III – VII вв. ....	125
<i>Успенский В.Л.</i> Тибетские печати-экслибрисы маньчжурского принца Юньли ....	134
<b>Королевы былых времён</b>	
<i>Джандосова З.А.</i> «Мой министр просвещения»: королева Сурайя, соратница реформатора .....	138
<i>Скрыпник Е.С.</i> У Цзэ-тянь 武則天 – первая и единственная женщина – император Китая .....	157
<b>Источники: тексты и контексты</b>	
<i>Лушин В.Г.</i> Спешиться и умереть (из наблюдений над текстом ПВЛ) .....	182
<i>Лушин В.Г.</i> Об одной особенности летописного отображения древнерусской военной истории эпохи правления Владимира и Ярослава .....	189
<i>Токарева Е.П., Лушина А.В., Лушин В.Г.</i> Возвращение варягов (к толкованию летописного сказания) .....	196
<b>Историческое прошлое в культурном контексте настоящего</b>	
<i>Табарев А.В.</i> Древности доиспанских культур на банкнотах Колумбии 60 – 70 годов прошлого столетия .....	208
Сведения об авторах .....	215
Список сокращений .....	219
Правила для авторов «Аякса» .....	220

# Contents

The Birth of “Ajax” .....	6
<b>Faces of Prehistory</b>	
<i>Gorelik A.F.</i> Anthropomorphic theme (“idols” from the horse’s phalanxes) during the Ceramic Sub-Neolithic period on the territory of Ponto-Caspian’s steppes (Pt. 2) .....	10
<i>Zabiyako A.P.</i> Petroglyphs of Byrka in the context of discussions about early symbolic behavior .....	62
<b>Review of Archaeological Research</b>	
<i>Cherkasov A.I.</i> Excavations of Archaeological Sites of pre-Roman Apulia in the late 20 <sup>th</sup> - early 21 <sup>st</sup> centuries .....	79
<b>Notes on the History of the Antique World</b>	
<i>Kruglov E.A., Podoprigora A.R.</i> Cretan Labrys (once again about the symbolism of the double ax) .....	101
<i>Telepen’ S.V.</i> Gnaeus Cornelius Lentulus Gaetulicus: New Trends in the Position of Imperial Legate .....	115
<b>Oriental Numismatics and Sphragistics</b>	
<i>Obukhov S.V.</i> Semantics of images on Kesh’s coins of the 3 <sup>rd</sup> -7 <sup>th</sup> centuries .....	125
<i>Uspensky V.L.</i> Ex Libris Seals of Manchu Prince Yunli .....	134
<b>Female Rulers of Past Eras</b>	
<i>Dzhandosova Z.A.</i> “My Minister of Education”: Queen Soraya, the Comrade of a Reformer .....	138
<i>Skrypnik E.S.</i> Wu Ze-tian 武則天 (624-705). The first and only female emperor of China .....	157
<b>Historical Sources: Texts and Contexts</b>	
<i>Lushin V.G.</i> Dismount and die (from observations of the text of the Primary Rus’ Chronicle) .....	182
<i>Lushin V.G.</i> About one feature of the chronicle representation of ancient Russian military history of the times of Vladimir and Yaroslav .....	189
<i>Tokareva E.P., Lushina A.V., Lushin V.G.</i> The return of the Varangians (to the interpretation of the legend) .....	196
<b>Historical Past in the Cultural Context of the Present</b>	
<i>Tabarev A.V.</i> Antiquities of Pre-Hispanic Cultures on Banknotes of Colombia, 60-70 <sup>th</sup> of the last century .....	208
Information about the Authors .....	215
List of abbreviations .....	219
The rules for authors .....	220